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THE CCHMISSICH KESUMES ON THL 7th FLBRUARY, 1277, AT FRETORIA.

DR YUTAR: M'Lord, this week we propose to - the first 4 days

of this week we propose to lead the evidence of certain witnesses
who have - certain persons who have been detained in terms of
Section 6 of the Terrorism Act, but their detention under that
Section has been suspended for the duration of the period that
they are testifying. In other words, they are therefore free

to testify .and because of the terms of the Act, no copy df their
statement will be placed before Your Lordship. Before I (10)
call the first witness and name him, I would like to make this
request to the Commission, this application to the Commission

to request the press not to publish his name.

CHAIRFALN: Is that for the next witness?

DR YUTAH: For the next witness and we will be renewing that

application in respect of each of these witnesses, not to publish
his name or his address or any details in the course of his
evidence which might lead to his identification.

CHAIRMAN: The order is in that form.

DR YUTAR: As Your Lordship pleases. I now call Dr Aaron (20)
Montoedi Matlhare.

AARON MONTOEDI MATLHARE: sworn states:

DR YUTAR: You have heard His Lordship direct the press not to

publish your name or any detail which will in any way lead to
your identification. -- That is correct.

And you are about to give evidence in terms of a statement
which you drew up and signed, but before doing that you would
like to hand to His Lordship a two-page reauest. =-- That is
correct.

Which you would like His Lordship to read before you (30)

give your evidence. -- That is correct.

CHAIKMAN: You mention here the cuestion of giving your

et Ares e e
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evidence in camera. Are you satisfied with giving your evidence
without the disclosure of your name or any identification? -- Yes.
-Tnu are satisfied. == I am.
Well then, naturally what you ask for is not in my power to
give you, but all the necessary arrangements will be made in
this regard. Does that satisfy you? -- Yes, to a certain extent.
You see, I cannot make an order. -- Yes.
The Act says specifically I cannot make an order, but all
the necessary arrangements will be attended to. -- That is
correct. . (10)

DR _YUTAR: And, M'Lord, I have also indicated to the witness

that I have taken steps already to accede to his wish. Now,
you are aged 3B years, you are a medical practitioner residing
and &nnducting your profession at Soweto. -- That is correct.

And you also conduct your profession at Baragwanath Hospital,
apart from the surgery which you have in Soweto. Now would you
be so kind as to read from paragraph 2 onwards please? == 1
started my schooling at Orlando Mookie Memorial School in 1944.
I eventually went to Orlando High School from 195C to 1955.
From 1957 to 1959 1 studied ét Fort Hare for my B.Sc. (20)
degree. From 1960 to 1964 I studied at the MNatal University for
my MB. Ch.B. I trained at Baragwanath frnm'January, 1965 to
December, 1965, and worked there for another year as a casualty
officer. During 1974/75 1 was studying at the Wits University
for a Senior Degree, after I had been in Hﬁ?ch, 1973, to
Edinburgh University. I started my medical practice during 1968
in Soweto.

Did you get any degree at Edinburgh University? -- Viell, I
was preparing to write my primary for the F.R.C.5., Fellow of.

the Royal College of Surgeons. (30)

‘And you are hoping to complete that some time this year? --

Yes/ e
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Yes, in fact I was supposed to have completed it in October
last year.

And on account of these unforturate incidents you have ....
—— +se (intervenes - speaking simultaneously) ... do 1t some
time later.

And you speak about studying at liits University for a
. Senior Degree. What degree is that? -- Well, that is the same
degree, a Fellowship Degree.

Of the Royal College of Surgeons. —- Royal - South African
College of SﬁrQEGns. . (10)

Did you get that? —-- .hich was also the first part.
Unfortunately I cculd not get through one subject, so I had to
re—-write it some time in Scptember this year.

As a matter of interest, what subject was that? -- It was
supposed to be the easiest one, Anatomy.

Well, you are not the only cne who finds difficulty with
~Anatomy. Now we go to paragraph 4-please. —— Since childhood
and during my school and university career I have never been
interested in any peolitics whatsoever. As proof of this I can
just mention that during my high school days and after the (20)
death of King George, our Afrikaans master instructed us to
write an essay, stating amcng other things; that we were happy
that the king of the ./hite oppressors had cied. After the
inspectorsrhad inspected our books, five of our teachers had
been asked to resign. In spite of this I was not influenced or
developed any further interest in politics.

Now thislﬂfrikaans master of yours, was he a white man, a
Black man? -- He was a Black man.

And the 5 teachers who ﬁere asked to resign, were they also

Black? -- Yes, they were also Black. (30)

Paragraph 6. == My first contact with Winnie Mandela was

in/...
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in 1969 when she came to me as a patient. I at that stage
learned from newspaper reports that she was a banned person and
alsoc a member of the ANC. I also learned that her husband,
Nelson Mancela, was serving a sentence at Robben Island. By
this'time she ccmplained of heart trouble. I never got payment
for the treatment I was giving her and eventually decided that
in fact nothing was wrong with her. She at no stage discussed
politics with me or my staff whilst calling for treatment.

She only on a few occasions complained of financial problems.

I treated her as yet an ordinary pétient. I have a record (10)
at my surgery which is proof of this.

A record card. -- A record card. To this I must mention
that unfortunately my surgery got burnt down anc I lost all my
statements and I hope we will still be able to find record as
precof, but according to thé reports from my wife everything has
been strewn arounc and papers were just lying outside.

Have you any idea who is responsible for the burningldnwn
of your surgery? -- That is my problem because it has been
burnt twice. It was burned before 1 was detained and during
my detention and I have no idea who cculd have been (20)
responsible for the burning of my surgery.

Paraqraph 8 please. —- I£ surprised ﬁe that she called on
me for treatment as it was common cause that she was in love
with Dr Motlana and was going around with him. It was even more
surprising when she suggested to me to make love to her meaning
to have sex with her. I was not impressed with her and did not
feel attracted to her. It became clear to me that Winnie
Mandela was trying very hard to befriend me. S5he even bought
presents and sent Christmas cdards during 1969 to us (that is me

and my wife). I was called out to her house very of ten (30)

and at all hours of the night to attend to her socalled illness

ﬁs.n'".-.
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as a doctor. This in time harassed me and I decided to stop
going to her at night-time. I had ‘no interest in this woman's
doings nor in her private life. -I have on occasions when
visiting her for treatment found a man called Peter Magubane whom
I know was c;cupying a back room in her house. From newspaper
reports it became known to me that this Peter Magubane was also

a banned person and it appeared that there was a love affair
between him and Winnie Mandela.

Now who is this FPeter Magubane? Do yaﬁ know what he does?
-- Yes, he is a newspaper photeographer for the Rand Daily (10)
Mail.

He is a photographer for the iend Daily Mail. Right,
paragraph 1l. —-= During 1973/74, I am not sure of the date, I
know that she.(that is Winnie Mandela) was arrested with Feter
Magubane and a certain Joyce Sikhakane and some other people
I did not know. After their release she still tried to win my
friendship al though she never discﬁssed pelitics with me. To
me this woman was yet another patient. I further viewed her as
a mischievous woman because of her influence on innocent people
such as Joyce Sikhakane'wha was known to me to be a good - (20)
person, although I neverlqueried her on this.

Now this Joyce Sikhakane (spelt S5-i-k-h-a-k-a-n-e) who is
she? -- S5he was known to me as she was attending school at
Fort Hare with us.

find you found her to be an innocent person, as you put 1t?
-- Well, as I put it, she was just, you know, somec ordinary
person.

And in what way did Winnie Mandela try to influence her
miechievously, as you put it% —-= 1 say that because as they

were arrested with Joyce, Vinnie Mandela and Joyce Sikhakane (30)

were arrested and charged under I do not know what Act, I

Eanﬁﬂ'tj{- -
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cannot remember, and knowing Joyce to be such a person I was
quite shackﬁd that she could be involved in such politics.

I see. Paragraph 12. -- Since 1974 - again I am not sure
of the date when her banning was uplifted, she stopped seeing me.
There were then no more illnesses or need to call on me. It
only then became clear to me that there was something more
behind her trying to befriend me and her visits to my surgery
and her calling me out to her house at all hours of the night.
It then dawned on me that the reason behind this was that other
people could see me in her. presence or at her house and (10)
would therefore identify me with her. This woman, Joyce
Sikhakane, mentioned in paragraph 11, has since skipped the
country and is at present a refugee in Denmark.

That information that she had gone to Denmark you obtained
from newspapers? -- From newspaper reports.

- Paragraph 15. -- I was again called upon by kinnie Mandela
during April, 1976, when she wanted me to treat a certain man
who became known to me as Lebenya.

L-e-b-e-n-y-a. =-- That is riaght.

You have got that name in inverted commas. Why? -- (20)
Well, I do not why it is printed in inverted commas, I just
wrote Lebenya. |

Thatlis in fact his name? -~ That is his name.

Right. =-- She (Winnie Mandela) took me to a house where I
found this man. She told me thap this man was assaulted by
Peter Magubane. This appeafed to me was Winnie Mandela's new
friend and also that he was an ex-prisoner from Hobben Island.

Just carry on please. —-- During July, 1974, the Naledi
High S5choeol of which my only daughter, Lllen ﬁatlhare. age 13

years, was a student, took an educational trip to Lourenco (30)

Marques. They had an accident in which 9 children died and

a-.l"---
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a school teacher died. My daughter was one of the deceased
persons. The burial of the deceased took place.un the 18th
August, 1974, as a mass burial. Soon after the accident occurred,
a committee was formed, called the L.M. Disaster Fund. The aim
of the Fund was to assist in the burial expenses and the eection
of tombstones. I did not serve on this committee. The
committee consisted of: Chairman - Josiah Khumalo; Secretary -
Mr Mataboge; Other members - Mr Mathabathe from Morris Isaacson
School.

He is in fact the principal of the Morris Isaacson (10)
School. -- That is correct. And Mr Morapedi who is a school
inspector and others whose names I cannot remember. Soon after
the burial a story went around that the people in charge of
the money were sguandering the money. There were no political
views expressed in'this Fund nor did it have any political form.
As a result of this story the bereaved parents decided to form
another committee called The Bereaved Parents' Action Committee
to investigate these rumours. The Committee consisted of:
Chairman: A.M, Matlhare; Vice Chairman - Mr 5. Maqbngna;
Secretary - Mr T. Maeta; AaAssistant Secretary - Mr (20)
A Maeta; Treasurer - Mrs Motha. The aims of this committee
was to investigate the L.M. Disaster Fund; This committee had
no political views whatsoever. Scon afterwards it became a
public affair. I decided to change the name to the Soweto
Parents' Association with the action committee members as
elected in paragraph 19. Due to difficulties arising from
investigation into the L.M. Disaster Fund, it was felt that legal
advice should be obtained. As we had been to various instances
where no help could be obtained, a suggestion came from the

treasurer, Mrs Motha, that Winnie Mandela shculd be called (30)

upon as she kncws a lot of attorneys and could be of help. Here

If---



- 4 774 - MATLHARE .

I must stress that I was, as the chairman, I was not «....

In favour? -- No, ncot that I was not in favour, I was not
‘a hard man on my members. I mean I gave them their latitude, I
mean any latitude and whatever they reauested, if I thought it
was reasonable and it would satisfy them, I always agreed. I
was not a very tough ..

CHAIKMAN : You were not very strict. -- I was not a very strict

chairman.

DR YUTAR: And this suggestion was accepted by the committee?

—— They accepted the suggestion and I was delegated to (10)
see her. This was early in May, 1976. I then approached Winnie
Mandela and put our difficulty to her. She agreed to be of
assistance and she said she would do the further arrangements.
She told me that it would take about two weeks for arrangements
to be made, which I agreed upon. “bﬂutltwn weeks later I
received a message from her that arrangements had been made and
that she would like to meet the committee to explain toc them.

1 agreed to this and told her that she could come the next
wEdnésday. 1 agreed with her tc see my committee as she was a
person who had knowledge of legal proceedincs and who was (20)
suggested by cone of my committee members, wﬁich was adopted by
-the whole committee. As a result of this Linnie Mandela became
aware that my committee met every vednesday night. She attgnded-
the meeting on the l‘iednesday night at my surgery and explained
the arrangements to my committee. This meeting was held on
7.4.76. It was further arranged that she would make an appoint-
ment with the attorney for us to see him. When we eventually

saw this attorney, a Mr Ayob, we decided-againﬁt him and did not
give him any instructions on this ﬁattnr. With this our dealings

with Wwinnie Mandela came to an end and further need for (30)

her was not neecded as far as we were concerned. During May,

1976/ 4.4
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1976, there_were a lot of press reports and general conversation
amongst people about children not ﬁttending classes at higher
primary schools and junior secondary schools because of Afrikaans
as a medium of instruction. As the atmosphere was getting tense,
it was decided by my committee that we should consult with

school boards and school committees. We decided first to see
the Tswana School Committee of the L.A.B. Watson School of which
my wife is secretary. A meeting of these committee members

were individually approached on this subject where it was
decided that a general mee£ing should be held. The general (10)
feeling among school committees were that there were insufficient
gualified teachers to teach in Afrikaans as a medium. It was
decided to call a meeting which would be held on the 6th June,
1976, at Naledi Hall. The next Soweto Parents Association
Committee meeting was held on 26.5.76 at my surgery before the
public meeting that was to be held on 6.6.76. The following
people were present: all my committee members and I chaired the
“meeting. The agenda was the resolutions to be taken regarding
the Afrikaans mecdium cf instruction. 1 as Ehairman sugcested
that we approach the Regional Directnr of Bantu Ekducation (20)
to appeal to him to drop the Afrikaans medium of instruction as
there were not enough gualified teachers to teach Afrikaans as

a medium. It was, however, accepted that we should approach

the relevant authorities. The next item we discussed was which
people to invite as speakers to the public meeting of 6.6.76.

we agreed on the fnllnwlng'speakers: ir Mokoape - principal

| of the D.A.B. Wwatson Schocl; Mr Leonard Hﬂsalg - a U.B.C.
member; .innie Mandela. Here I must try and put the Court in
the pictu;e that we were trying here toe get as much a broad

spectrum of people as possible from different - with - (30)

different ideas so that we should knou what to say when we

approached/...
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approached the relevant authorities.

Just before you go on, there %5 a reference there to
paragraph 92. Don't worry about turning over, I will read it
out. It refers. to paragraph 26 and it reads as follows: It
was suggested by one of my committee members, namely Mr £,

Maeta to invite innie Mandela to the.public meeting as a
speaker. «innie Mandela was suggested as a speaker as some of
my committee members were very much influenced by the impression
she created and the assistance she gave in finding us an
attorney regarding the L.M. Disaster Fund. I can only say (10)
that I think it was for this reason that she was suggested as

a speaker as Mr A, Maeta was very impressed by her. Is that
correct? -- That is correct. |

Proceed now with paragraph °7. -- During the course of
this meeting I received a phone call from Winnie Mandela, saying
that she was cominag to my surqgery to deliver a message. Soon
af terwards she arrived and I took the opportunity to inform her
that she was chosen as a speaker to thﬁ.public meeting to which
she agreed, saying that she was also tnlattenq a meeting that
same weekend in Newcastle, but would be back in time to (20)
attend ocurs. A further discussion on publishing the meeting was
held whereupon Wwinnie Mandela volunteered and here in fact it
was suggested to get Aubrey Mokoena to print the hadbills for
us. It was only now that I came to know that winnie Mandela
knows and is associated with .wubrey Mokoena.

He will be our next witness, M'Lord. HKight. == I did not
query her on this, but accepted her offer as we had no one else
to assist us. As the printing was free of charae 1 took it fof
granted that Aubrey Mokcena was a close friend of linnie Mandela
and that they must have known one another for a long time. (30)
The problem of distribution was also solved by Winnie Mandela

a5/ cns
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as she offered that Aubrey Mokoena would get boys to distribute
the bills for us. 5She also 5aid that she would try to attend
our usual VWednesday meetings from the following Wednesday. 1
did not think anything about her inviting herself and offering
hers and Aubrey Mokoena's services, but only now see that she
was infiltrating into my committee. MNothing further was dis-
cussed and we dispersed. I, together with my secretary, drafted
a pro forma of the handbills and left a message for Aubrey
Mokoena to collect same at my house. Aubrey Mokoena, before
this had been known to me through church affairs, although (10)
I knew nothirg of his affairs with Winnie Mandela. A pro forma
was collected and printed by Aubrey llokoena and later was also
distributed by him. Some were left with melin person, of which
1 gave all my committee members to distribute. I had no dis-
cussion with Aubrey Mokocenz about Winnie lMandela, except that

it was on her suggestion that he had to do the handbills. Our
public meeting was held on 6.6.76 -at MNaledi Hai]. I chaired the
meeting and opened the meeting with my speechlnn Afrikaans as
the medium of instruction. This was not a political meeting,
but. a meeting to find resolutions on Afrikaans as a medium (20)
of instruction and to report back what progress had been made.
The next speaker was Mr Leonard losala, who spoke on the same
lines as me, without any political tinge to his speech. The
next speaker was Winnie Fandela, who cave a political speech,
attacking the government on lack of education, no lanq, the
homeland government and general exploitation of Rlacks by Whites.
This speech by Winnie Mandela was completely out of proportion
and context with the agenda and aims of the meeting. As proof
of this I now wish to hand in her typed s=peech which she

afterwards handed to my wife saying that she would collect (30)

it later. This speech was seired by the police when they

searched/ ...
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searched my house. Speech marked 10.

Paragraph 32. -- After she had given her speech, there was
raising of Black Fower salute and shouting of Amandla Ngawethu,
which means 'Pcwer to the people'. 1t became clear to me that
I was misled-by ..innie Mandela, as well as some members of my
committee and that she had sought an opportunity where she could
have an audience to qeliver a political speech. There was,:
however, little response from the audience con her shouting and
fist raising as the audience was not politically orientated
or motivated. I could see some of my committee members (10)
shaken by her speech and Black Power salute.

Now before I ask you further nuestions on that, you have
got a note 'See paragraph 94' anc that you will find on page
19 and that reads as follows: After her speech she herself
gave the fist raising Black PFower salute and shouted ﬁmandia
Ngawethu. There was very little response from the audience.

1 did not see who responded to this although I cculd think

that it was only her followers. None of my committee members
responded to this. This I did notice as we were all sitting
together at one side and apart from the main audience. (20)
Now this meeting was held in the hall of the Naledi High School.
-—- No, in the Naledi. Township, the hall in Naledi Township.

Where was it held, in what building? -= It is a municipal
building.

And how many people were present? —-- Approximately I would
say about between 10C and 150 pEﬂpiE were present,

And did this speech by uinn}e Mandela in any way incite
the audience, apart from the members of your committee? -- As
I said it incited pecple whom I thought were people she had
brought along, her peupie, because there was very litte (30)

fist raising and my people were ouite surprised and shaken by

this/...
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this.

And you yourself and members of your committee were
completely taken by surprise at the tone of her speech which,
as you put it, was out af.cnntext with the purpose of the
meeting. -- That is correct. .

Paragraph 33. -- It was also decided at this meeting that
the next public meeting should be held on 4.7.76 at Naledi
Hall for which I personally catered. There were no further
discussionsg and we dispersed. nfter Winnie Mandela returned
from Newcastle and before the public meeting of 6.6.76 (10)
she forwardec me the chairman's speech as the Newcastle meeting
which 1 read. This speech was of a political nature on general
exploitation of Blacks by Whites, something on Black conscious-
ness, lack of schools, lack of education and housing. 1 cannot
remember in detail as I had no real interest in this and
returned same to her with my comment as "No comment on this".
This speech was more or less on the same lines as the speech
she had given at our public meeting. 1 cannot remember the name
of the chairman at the MNewcastle meeting, although I remember
that he was an Indian. - | (20)

If you are tired, let me know; I will read for you. --
On or about 9.6.76 on my way-frnm ~o0la to Naledi, I ﬁﬂticed a
road block manned by police. ¢Cn arriving at my surgery I found
students with dhg bEites and some choked with teargas. fhese I
treated and recaiued.fuéther reports from them about other
students being injured, some of them I sent to hospital for
treatment where I was assisted by the police with their conveyance

Now this took place a week before thee riots broke out at
Soweto. == A week before the riots.

Do you know what the trouble was about there? Why (30)

road blocks were put there? -- liell, police were called to the

school/...
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school. Apparently there was some problem between the students
and the Security PFolice. This I think is contained further down
in my statement.

Right. == As a result of the report receive& from one
of the injured children, I went to Naledi High S5chool to see if
I could be of any assistance. On this I got permission from
the police. ©Un my arrival at Naledi High S5chool, 1 found a
hurhing Volkswagen behind the library or principal's office.
The majority of the children were scattered outside and the
injured were in classrooms. I also saw a group of youths (10)
at the principal's office arguing with a i hite policeman in
civilian clothes. I then went to the classroom to attend to
the injured children. On my way out I'requested the children to
tell the prefects that I would like to see them all at my
surgery the next morning. My aim was to find out from them
what the real trouble was. I then returned to my surgery.

Now this Volkswagen, do you know who it-belﬂnged to? == 1
later learned that it belonged to the police.

Paragraph 37. -- The next morning on 10.6.76 on my arrival
at my surgery, & group of about 10 to 12 prefect males (20)
were waiting for me. I spoke to them outside and encuired from
them what the cause of the trouble was and whether I could be of
any assistance. Their leader whom I know as Motapanyane, teld
me that the rea’l problem was that the Security Police picked
up students at school and that the principal allowed them to do
s0o. They were preventing the police from arresting the students
when the policeman said: "Ek praat nie met kaffertjies nie.”
The students reacted to this remark and went and burnt his car.

That is the Volkswagen that you saw at the MNaledi High
School. -- That is correct. - (30)

By this you understood? —-- I canncot remember where 1 am now.

Thﬂf‘-i#
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The last line. == By this I understood that Motapanyane
was the leader of the group that burned the car. The main
complaint was-that their principal - I do nnt.knﬂw his name,
he was a new man at the school - had phoned the police as soon
as he had seen the car burnina. That he is unlike Mr Mathabathe
of Morris Isaacson School, who does not allow police at his
school. As a result of this I gave them a.paper iﬂ write their
grievances which I said I would discuss with their principal,
which they .refused and said that I might give it to the police.
I could be of no help or assistance to them and I dismissed (10)

them.

CHAIKFAN: Just give me the name again, the name of the one
that you thought was the leader of the group. -- Motapanyane.

DR YUTAR: Spelt M-o-t-a-p-a-n-y-a-n-e. Is that his correct

name? —-- Yes. .

That is his correct name. -- That is right.

was he a student himself? -- Yes, he was a student.

What age would you say he was? -- I would estimate roughly
that he was about 1B years of age.

Do you know in what class he was? -- He must have been (20)
doing matric.

Right, we carry on, para@faph 3%, == As a result of the
previous occurrences, my attention was drawn to Winnie Mandela's
house where 1 nbticed certain groups of students, namely
Tsitsi Mashinini, Motapanyane, «well and others I do not know,
often hanging around Winnie Mandela's house even very early in
the morning until very late at nighE. This made me think that
these students got the know-how and influence from Winnie
Mandela as to their doings.

Now you mention here for the first time the name of (30)

Tsitsi Mashinini. -- That is right.

How/ .« « «



- 4 732 - MATLHARE .

How old was he? Do you know? -- I would have estimated his
age as about 24 or so. Between 27 and 24.

And was he senior to this HMotapanyane? -- Yes, he looked
senior to him.

Now you have got a note over here, 'see paragraph 96' and
this is what you say there on page 20, and this is important;

I would like you to read it out yourself please. -- The student
leaders and persons mentioned in paragraph 39 were seen at
winnie Mandela's house before, dﬁring and after the Soweto
riots of 16.6.76. They were more often seen at her house (10)
after the first riots on 16.6.76 than before.

Now carry on, paragraph 40. -- I then started taking notice
of Winnie Mandela's house and noticed that Aubrey lokoena was
very of ten in the company of students such as Tsitsi Mashinini
Motapanyane, :zweli, Mandla and others not known to me. It again
occurred to me that Aubrey tiokoena was working together with
winnie Mandela and that they were both influencinc the students
and organising some or cther plot unknown to me. This was
before the riots of 16.6.76. The congregation of the students
in the ccmpany of ..ubrey Mokecena, hanging around uinnie (20)
Mandela's house for a few days in succession until the night
before the riots started, ar@usnd my suspicion. It also confirms
my suspicion that they were being influenced to some or other
plot which in mYy opinion was the Soweto riots that had started
on 16.6.76.

Now we come to the night before the riots broke out,
paragraph 42. -- On Tuesday, 15th June, 1976, after work I went
straioht home and on passing Winnie Mandela's hcuse I saw
Aubrey Mokoena's van parked outside with another car. I paid
no further attention to it and drove hcome. At about (30)

2,30 a.m. that same nioht I was called out to a patient. As I

later/...
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later drove back home I passed Winnie Mandela's house. I
noticed people coming out of her gate and I switched on my bright
lights and I saw Aubrey Mokoena and Tsitsi Méshinini very clearly
in my lights. They were in the company of Winnie Mandela.
There were also a few others whom I did not see very clearly
and therefore cannot identify. A few minutes after I had
arrived home, I received a phone call from Winnie Mandela,
asking me to send some tablets with my maid which I refused to
do. When L saw Aubrey Mokoena in the company of these students
at winnie Mandela's house, I came to realise that two of (10)
them had something in common and had known one another for some
time without me realisiﬁg it. On 16.6.76 at about 10,15 a.m.
whilst on my way from town, I noticed students at the Urlando
Eridge and also cars travelling in the opposite direction, had
broken windscreens. I drove to my house where, on arrival
found injured students and reporters from newspapers. These
1njuréd sfudents I put in my car and drove them to Baragwanath.
I did not know any of them and none of them made a report to me.
On my arrival at the hospital I discovered that uﬁe of the
students had died on the way. This student was unknown (20)
and had no identification papers with him.

To this day do you know who this particular student was? --
Up to now I do not know.

THE COMMISSION ADJOURNS FOR TLA. THi. COMMISSION RESUMES.

AARON MONTOULRLDI MATLHARLE: sworn states:

DR _YUTAK: Wwe have reached the stage where, to sum up, you saw

Tsitsi Mashinini and others at the house of Winnie Mandela in
the early hours of the morning of iednesday, 16th June, 1976,
when the riots broke out later that morning. —-- That is right.
And then we also reached the stage where you félt, as (30)
you said, that you came to realise that in view of Mashinini's

freouent/...
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freguent presence at the house of Wwinnie Mancdela, there was
some plot afoot, but you did not realise it at the time. --
That is correct.

Now, this Tsitsi Mashinini, what influence did he have
over the students or the pupils of the schools? -- The impression
I had is that he had a very great influence over most of the
students of Soweto, the high school students.

| Now would you say was it a case of respect for him or fear
for him or both ? —-- iiell, I would say respect for him and his
outspokenness. , (10)

He was very outspoken? —-- That is correct.

Now, in The Star of 3rd February, 1977, on page 3 there
appeared under the heading "Mashinini teold to shut up." 1t goes
on to say that the Star's .frican News Service from Gaberone,

"The Students Representative Council,

University Ceollege, Botswana, has told

a South African student refugee, Tsitsi

Mashinini, to shut up. It also called

him a political tuddier."

Do you go along with that? -- \Vell, not being a politician, (20)
I would not know, but I mean the politics he spoke of, I mean,
he used words frecuently words like Draconian Laws, he used to
call the pclice 'the system'. There were certain cliche words
he always used when he spoke and that made the students think

he was creat.

Well, they go further and they say, in view of what you
have just said now:

"In a statement the S.R.C. condemned

what it called Mashinini's flirting with

the White liberal press and said this (30)

endangered the security of all exiles

il'l..!"...
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in Botswana."

Was he in contact with the press in this country? -- You mean
here?

Yes. -- well, he often - that was before my arrest -
reports often .. (intervenes)

Let us speak of your detention, not arrest. -- My detention
rather, press reports often appeared and I remember quite well
where there was a big story which he had gone to the reporter of
The World, giving all the details akbout the riots and Bantu
Education and everything and why they were fighting and (10)
they will not settle for anything less than what they called
universal education.

And in his reports to these reporters would he use the
cliches that you have just mentioned earlier? — Yes, they were
always used.

and then tﬁey go on to say:

"South African and other foreign

journalists were accused by the 5.R.C.

of making a political toddler believe

and behave as a hero." (20)
DPid he do so, as far as you could see? -- As far as 1 could see
this Mashinini believed he was somebody very, very great.

And of course with all the publicity he got, it must have
inflated his ego. -- I would say so.

You have asked me to read for you in view of the condition
of your eyes and your glasses and it is a strain, so with His
Lordship's permission I will do so, but stop me when you want to
elaborate on anything and I will do so likewise. We got as far
then as paragraph 44. 45 reads as follows: On my way home I
met Dr Motlana, who told me that he had long wﬁnted to see (30)
me as he had in mind that my committee, namely Soweto Parents

Association/...
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Association. should work hand in hand with his organisation,
namely the Parents Vigilance Committee of which he was the
chairman.

CHAIRIMAN: Wouldn't that be another name it would be wise not

to disclose at this stage for the identification of this
witness? |

DR YUTAK: As Your Lordship pleases.

CHAIKMAN: Yes, I bring that to the attention of the press.

DR YUTAli: He also mentioned other organisations, but did

not stipulate them. I told him that there was no time for (10)
discussion on this and that he should phone me later. Dr Motlana
then passed a remark which surprised me, by saying that I should
nnt.he seen in public with Winnie Mandela, referring to a story
and photograph in the Kand Daily Mail of the £th June, 1976.
Could you just elaborate on that? —-- This was the story published
about a meeting we held on the 6th June, 1976, and the Rand
Daily Mail photographer was there who took a picture of us on
the stage, 1 mean my committee. Wwinnie Mandela also was - he
took the photoaraph when .innie Mandela was making a speech.

That political spekch you spoke about? -- That is (20)
right. And 1 also appeared in the picture and some of my
members also appeared on the picture.

The reason why I was surprised was because since my stayinag
at the present address from about 1969, he (Dr Motlana) was
often seen at winnie Mandela's house. At that time there were
rumours qoing around that there was an affair between th e two
of them which I also believed. He further mentioned to me that
he was once asked by a Security policeman why he always stands
at the door and his reply was because he wanted to be safe. Bf
this he meant that he does not want to be seen associating (30)

himself with any person at any meeting. He further told me that

hE":’-i'
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he had had sent word with Peter lMagubane to Winnie Mandela that
he wanted to see her regarding a newspaper report on the 8th
June, 1976, in the kand Daily ﬁail.' I presume that the idea |
was to tell hinnie Mandela not to appear in the newspapers and
I did not comment on this. I later proceeded to work and had
great difficulfy in getting there as there were road blocks all
over. Some were put up by the police and some by the students.
At a certain point, just above Crlando Viest High School where 1
approached yet another student road block, I met Motapanyane.
I asked him what he thought he was doing as I was very (10)
annoyed at this stage. He told some of the students to remove
the obstacles and told me that they were doing the same to the
Whites and that they had just burnt a car. “hat time was this
more or léss? -- This was more or less shall I say a little bit
after 11.

At that stage had you heard any pﬁlice shots fired? == Not
at all, because I was from town that time, as I said, when I
just entered my yvard and found children that were shot at. 1
did not ask at that time who had shot at the children, I had no
time to ask anc just took thé children, as I said, to the (20)
hospital and I later learned tﬁat they were shot at by police.
I later learned that. |

With this I understood that he was the leader of the group
who had burned the car. This later proved to be the car ﬁf
Dr Edelstein. This actiﬁn tﬁen struck me as snmething_that had
long been planned and I realised that the activities around
Winnie Mandela's house durino the previous days with students
confirmed my suspicion that some of the student leaders got the
know-how from Winnie Mandela, Aubrey Mokoena and br Motlana.
And the student leaders here are Tsitsi Mashinini and? == (30)

Motapanyane and Zwell and others whom I de not know.

'”u‘--’f- - -
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Now paragraph 49. Cne significant thing about the march
by the students was that very ﬁmalk children were in front,
leading the march, whilst the bigger ones were at the back
and out of danger, as young children act very bravely and cculd
do anything that they were told to do, hence the stone thrnwiné
andldamaginq the cars. Putting young children in front is a
known tactic by communists.

You saw this march? -- Wwell, on my way, coming from town
on the bridge, I saw a group of children marching down.

when you say that the bigger ones at the back were out (10)
of danger, what exactly do you mean by that? -- By that I mean
that the bigger ones I met when I was coling to work, further
away. They were further away from the scene of the shooting and
at the hospital, when I was there, because 1 also work at the
hospital partutime,-nnly little children were in the resuscita-
tion room and 1 also helped with them and there was no child
Ilcnuld cay was a high school student ther when I was there.

Now you say this is a well known tactic by the communists.
what is the tactic that you are referring to? -- liell, that is
from my reading, I mean, I kncw even, they take the children (20)
in front so that the authorities cr the police should be afraid
to shoot an¢ it is known that they would be afraid to harm the
children and this would proceed, I mean their march would
proceecd and there will nnt'be any harm.

Anc the bigger ones and those that organise it and instigate
it, they are safely at the back. -- Safely at the back.

During the éveninq of 16th June, 1976, 1 was approached by
“Winnie Mandela and Aubrey Mokoena al my surgery. Winnie Mandela
asked me if my committee, namely the Soweto Parents Association,
could not call a meeting on Sunday, "0Oth June, 1976, to (30)
condemn the killing of students by the police. 1 told her that

it;--t
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it was impossible as we had already arranged for a meeting to be
held on the 4th July, 1976. After :-they had left I decided to
get my committee together and discuss the possibility of a
meeting on the 2Uth June. This was agreed upon and word was
sent to Winnie Mandela that a meeting would be held on the

18th June. I turn now to paragraph 98, for further comment.

1 eventually decided to hold a meeting to condemn the damaging
of qovernment property and schools, more especially then our
‘usual venue for meetings was burnt and that that had annoyed

us. It was not because Winnie Mandela had asked me to, (10)
or that I was in favour to condemn the killing of the children
by the police. The next meeting was held on the 18th June

at my surgery where the following people were present: myself
as chairman, all my committee members, .iinnie Mandela,  ubrey
Mokoena and cothers whom I do not know. After operning the
meeting, the first problem was the venue for the public meeting
as the haledi Hall was burned down during the riots. This was
solved by ..ubrey Mckoena's sugagestion that he would get a

church hall. There were no other speakers and nothing further
was discussed, except that Aubrey Mokoena would print (20)
pamphlets to be distributed advertising the meeting. After this
we dispersed and went home. 1 was home for about two hours

when the following people arrived at my house: Winnie Mandela,
Aubrey Mokoena, Dr Motlana and Mardla, a primary school teacher.
Winnie Mandela suggested to me that Aubrey Mokoena should chair
the meeting on the 20th June as Aubrey Mokoena was used to
controlling meetings. To this request I refused. She (Winnie
Handela} sald that the resolution about the riots should be taken
at the next meeting and that she was going to plant her chaps

améngst the audience and that they would read out the (30)

resolutions. 'Heferring to Dr Motlana, I can alsoc say he

j-EJ'Iril-l-ll
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is mischievous as two days ago he came and warned me against
wWinnie Mandela and here he is now accompanying her on her
mission. This annoyed me and 1 asked him whether he was again
going to stand at the door, qhiﬁh annoyed him. Vhile we were
still busy with discussion, a knock was heard on the door and a
messenger arrived with a message that there was somebody to see
her. She left and returned about 30U minutes later, saying to
Aubrey Mokocena that it was the boys. This I interpreted as
meaning the student leaders who usually hang around her place.
On 2Cth June, 1976, on arrivﬁl at the church hall, there | (10)
was a notice on the door that mcetinas had been banned by the
Chief Magistrate of Johannesburg. /As a result of thié, Aubrey
Mokoena approached me, saying that he was going to arrange for
another place where the meeting could be held. I later in the
afternoon received a message that the meetine was to be held at
Dean Tutu's house, which is next to mine. HNow who is thi; Dean
Tutu? —— He is a former dean of the Anglican Church in Johannes-
burg. He is now in Lesotho. |

On arrival at Dean Tutu's house, the following pecple were
found to be present: Dr Motlana, Harry liashabela, .innie (20)
Mandela, Aubrey Mokoena, Tsitsi tashinini, Motapanyane, Mandla,
<Zwelil and four other students unknown to me. 1In other words
there were 8 students there altogether. -- That is correct.

And their leader was? -- Tsitsi tashinini.

On my arrival the meeting was already in process and was
chaired by Winnie Mandela. You refer now to paragraph 99,

CHAIEMAN: . as this on the 70Oth?

‘DR_YUTAK: 20th June. 1In paragraph 99 you just give the position

of each one. You say Dr Motlana represented the Vigilante

Committee; Harry Mashabela was a newspaper reporter from (30)

The Star; \Wirinie Mandela represented the ANC and the DBlack

Women's,/ ...
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women's Federation; Aubrey Mokoena represented the BCP, the
Black Community Programmes; Tsitsi‘ﬂashini represented the
SASM - the South African Students Movement; Motapanyane
represented the same movement; HMHandla was a school teacher and
4zweli also represented the South African Students Movement.
You carry on to find out what took place at this meetina and you
say this in paragraph 55: The following wére speakers at the
meeting: Dr Motlana who spoke on the resolution that he was
going to make, which he read from a notebook. This resolution
was that the matter was in the hands of the police. His (10)
speech on the resolution was of a political nature, because he
raised the feelings of the other pecple presenf. The next
speaker was Aubrey Mokoena. His main speech was about the print-
ing of the resolution and to get it distributed at newspaper
vendors. The pecple present were also to help to distribute these
pamphlets. The next speaker was Harry Mashabela., He was replying
to an attack by Dr Motlana to where Harry Mashabela got the
information abeut the intended march by the students, and also
why he printed the matter in the newspaper and alefted the
police. His reply was that he got the news from a person (20)
whe had phoned him at his office and who had claimed to be a
student; hence he printed the story. The next speaker was
Motapanyane. He was accusing Dr Motlana of refusing to attend
to injured students whereas he was around the scene of the riots.
M ter this accusation there was an uprecar ancd Dr Motlana
threatened to walk out. He was calmed down by uinnie Mandela
and we all dispersed. 1 did not participate in these discussions.
In paragraph 100 you say this with regard to paragraph 5%: The
resolution by Dr Motlana read as follows:

"Whereas the Black students throughout (30)

South Africa in an unprecedented and

historic/«.«.
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historic show of solidarity and pupil
power have demonstrated their utter and
complete rejection of Afrikaans as a
medium of instructien in ﬁfricaa
schnnls;_
Whereas trigger-happy and uncisciplined
Security officers inadecuately equipped
and ﬁrained for the control of unarmed
peacefully protestinc civilians.
whereas civilised states provide theilr
peace of ficers with two long metre long
wicker baskets, water cannons, rubber
bullets, teargas effectively usec to
protect them against stone throwing
youths, South /,frica has learned nothing
from the tragedy of Sharpeville, anc
relies almost on the lethal bullet fired
from machine gun for crowd control.
whereas the Prime Minister, Mr B.J. Vorster,
while agreeing to the appointment of a
one-man judicial ccmmission of inquiry
into the disturktances, has already given
his opinion of the causes, namely, a
desire by unnamed enemies of South nfrica
to polarise the races, as if that was not

the official policy of his government.™

L

Harry/...
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(10)

(20)

The above resolution was also included in the white paper that
was printed for distribution by Aubrey Mokoena of which an
This resolution was given by

Dr Motlana to Aubrey Mokoena there and then in my presence (30)

At the same time
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narry Mashabela from The Star newspaper arranced with Aubrey
Mokoena that he would collect the resolution at his home the
following morning for printing in The Star newspaper. Paragraph
56: Winnie Mandela suggested to me that I should write a series
of articles on uraing Dean Tutu nct.tc leave for Lesotho as he
was a very useful man around here. I did nct agree on this.
They also said that if Dean Tutu should leave, his forceful
effect on the Johannesburg \.hites and Vhites in general would be
lost. Cn 2lst June, 1976, (that is the next day), I met my
secretary, Mr T. Maeta, and told him to see the other (10)
members and arrange for a meeting to be held cn 22nd June at
" my surgery. That same evening I received a phone call from
wWinnie Mandela, asking if we were coing to have a meeting. 1
told her about’our meeting on the Z<nd June. Un that day the
meeting was held at my surgery, and the following were present:
Myself, my committee members, :innie landela, iubrey tokoena,
Kenneth Rachidi, Thomas Manthata, Motapanyane and Tsitsi
Mashiéini. I asked ..innie HMandela whéet the purpose was of
bringing all these people alonc. She replicﬁ that she wanted
the students to meet the€ parents. The aim of this mceting (20)
was to report back on the meeting held at Dean Tutu's house
on the 20th June. HNothing further was discussed, except that
Aubrey Hﬂknené explained that he had been approached by a number
of organications who were interested in coming teocgether with us
because when we are united we will be able to attend to the
crisis faﬁing us, that is, of assisting the parents of the
deceased of the recent riots. This was siﬁilar to a recuest
put to me by Ur Motlana. It was said that the burial would be
a mass burial ancd seeing that’ we have had a mass burial before,
referring to the L.M. bus disaster, we could help the whole (30)

community. THis was where Winnie Mandela triumphed because she

could/...
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could now use my association and me to further her aims. She
had now started to implicate mé in,her dirty work. What was
the idea behind heolding these maas.burials? -- liell, I think it
was to raise - obviocusly to raise the Emntiuns of the people.
There obviously was going to be high emotions and police would
have to intervene, I am sure, and people would not like to see
pelice around a funeral and there would be further problems.

So this was all engineered in advance. -- I would say so.

By this time it occurred to me that Aubrey Mokoena and.
Winnie Mandela had planned everything ahead, as that was (1¢)
why they brought Kenneth Rachidi and Thomas Manthata to show
them what type of unsophisticated people belong to my committee.
Now who is this Kenneth Rachidi? -- ueil, I do not know. He is
a member of the BEC.

And Thomas Manthata? —— I think he is a member of S5ASO.

On 2Znd June I received a phone call from Harry, the
president of the Students kepresentative Council of Wits
University, who said that winnie Mandela had asked him to contact
me. He wanted to know whether he could be of anylassistance
towards my association.. I told him that 1 do not under- (20)
stand and he should meet me so that we could discuss the matter.
We met and this Harry wanted to know from me to whom to take
the money they intended collectinc from the students. I told
him that it was entirely up to them to donate to whoever they
deemed fit. And in paragraph 101 you say: The person mentioned
in paragraph 59 as Harry, is only known to me by that name. I
do not know what hié surname 1s, but can point him out. He met
me as arranged at Cargo Motors where I had 1Ef£ my car for
$Ervi;e. FFrom there we went to Wits where we had our dis-
cussion on funds. Harry wanted to know whether they could (30)

set up law clinics run by their own law students where people

arrested/ ...
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arrested during the riots cnuld_be helped. To this I answered
that they should contact ..innie liandela. He also wanted to
know whether I could be of assistance in compiling a book about
the causes of the riots, as they could not interview students
personally, because they were Whites. To this I replied that I
was too busy to be of any assistance and that they should
consult uiﬁnie Mandela. On the 73ird June, wWinniec Mandela,
Aubrey Mokoena and Kenneth Rachidi, accompanied by some student
leaders such as Tsitsi Mashinini, Fotapanyane, ..weli and Murphy
Morobe and two others unknown to me, came to my surgery | (10)
where 1 was having a meeting with my committee. This was the
usual regular l/ednesday meeting. Aubrey liokoena reported that
he had contacted most of the organisations and these had agreed
to come toccether as one umbrella body to be called the Black
Parents Association for the assistance of the families who had
lost their children during the recent riots. He reported that
these would be meeting at my surgery on the 24th June, 1976.

In paragraph 102 you give the representation: Winnie Mandela
who represented the ANC and the Black .omen's Federation;

Aubrey Mokoena - Black Gommunity [‘rogramme; Kenneth (20)
Rachidi - Black People's Conventicn and the students represented
the South African Students Movement. M'Lord, incidentally, this
one student, Hurphy'ﬁnrﬂhe, will be one of the witnesses later
this week. Un the Z24th June, 1976... (intervenes)

CHAILMAN: Then perhaps again I should ask you whether ...

(intervenes)

DR YUTAK: His name should not be mentioned.

CHAIRMAN: Then it should not be published at this stage.

DR _YUTAL: He can be referred to just as another studenmt. On
the 24th June, 1976, a meeting was held at my surgery, (30)

where the following people were present: myself, my commnittee

membhers/ ...
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members, Aubrey Fokoena, Kenneth Rachidi, Thomas Hanthata;

Mr Ngakane, Himrod likele, Dr Manas Buthelezi and some students
including Tsitsi Mashinini, Motapanyane and lurphy Morobe.

Do forgive my pronunciation of the African names. Aubrey
Mokoena decided that the meeting should ke held at Central
Western Jabavu as my surgery was too small and would not
accommodate us all. This was agreed upon and we all left.

In paragraph 103 you elaborate on that and you point out who
répresented what and we will not worry about those you have
meﬁtioned. It is on page 21, paragraph 103, but Mr (10)
Ngakane represented the South African Council of Churches; ‘
Nimrod Mkele represented the Inditute of Black Studies; Dr
Manas Buthelezi represented the Lutheran Church and the students
of course represented the SASM, That is right? —- That is
correct.

On my arrival at Central Western Jabavu I noticed a whole
crowd of people waiting. It became clear to me that this was
again a prearranged thing between 'innie MMandela and Aubrey
Mokoena. It struck me and my committee that we were again being
used by Winnie Mandela and Aubrey lMokoena for their (20)
purposes. The fﬁllowing people were present: ﬁr Nteso;

Mr Khumaloj; Jairus.ﬁannng and Mr Mazibuko and a IDE more
students unknown to me. The purpose of this meeting was the
formation of the Elack‘Fﬁrents Association to act as the umbrella
body to those organisations which Qere represented and not
rapresentgd ;t this'ﬁéeting. And in paragraph.104 on this, you
point out that those not rﬁferféq.td-béfure;:réhresented the
fnllpwing:‘lﬁr Ntseo represented the Sbuth nfrican ﬁlack Social.
Workers Unibﬁ; Mr Khumalo representéé the same Unionj; Jairus

Kgokong represented the 5Socuth African Students Organisa- (30)

tion and Mr Mazibuko represented the Black Feople's Convention -

If—*-
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I would ask_that his name be not mentioned, because he will be
also a witness later this week. Haragraph €4: I chaired this
meeting and the feollowing were speakers on this meeting:

Aubrey Mokoena, who mentioned and int;odu:ed the groups present.
There were no other speakers. It was mainly elections that were
tb be held. This meeting was under the auapi;es nf_the Soweto
Parents Association. The following bodies were represented as
follows: Soweto Parents Association - yuurée]f; Parents
Vigilante Committee - Dr kotlana; Lutheran Church - Dr Manés
Buthelezl; Institute of Black Studies - Himrod Mkele; (10)
South Africar Ccuncil of Churches - Mr Ngakanej; South ~frican
Black Social Wworkers Union were represented by Khumalo and Nteso;
Black ‘omen's Federation by Winnie landela; EBlack Community
Programmes by Aubrey lokoena; S5A50 by Thomas FManthata and
Mazibukec; Black Fecople's Convention by FKenneth Rachidi, Thomas
Manthata, Jairus Kgokong and others 1 do not know; South
African Students Movement by Tsitsi Mashinini, Motapanyane,
£Zweli and others I do not know; The Soweto Principals Union by
Mr Mathabathe. Then there were the election of the committee
members: 1st Chairman was Dr Buthelezi; you were the (20)
second chairman; the 1lst secretary - lr MNteso; second secretary
- Aubrey Mokoena; executive members: Winnie Mandela, Mr
Ngakane, Dr Motlana; trustees: Dr Buthelezi, Dr Matlhare and
Dr Motlana. My committee and me were completely dominated by
the rest of the crowd present which numbereﬂlabnut 20. I
objected to the presence of the Black leople's Convention, the
South African 5Students Organisation and the South African
Students Movement, being among the midst because this would

give Black Parents nssociation a political tinge. Also that
this was a parents association and 1 could not see how we (30)

could hold meetings with students present. The new chairman,

Dr/...
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Dr Manas Buthelezi explained by saying that we need BPC and
SA50 because they would brief us on political situations and
students were needed because they could give us ideas about
their problems. I was completely overruled in this matter and
left it at that. The BPA was formed as a non-political body
like the SPA, but with the affiliation of certain organisations
like BPC, S5AS0, S5ASM, it created the impression of a political
organisation to which I objected. taragraph 105: I objected
to the chairman, Dr Manas Buthelezi, as well as Aubrey Mokoena,
more especially to the latter as he had organised and (10)
brought these pecople along. The next and first meeting of

the Black Farents Association was held at my house on the 25th
June where the following people were présent: Dr Manas
Buthelezi who chaired the meeting; vyourself; Dr Motlanaj;
Winnie Mandela; Aubrey lickoena; Mr Hegakane; Rev. Mathabane;
Bishop Mokoena; Tsitsi Mashinini; Mandla; EKenneth Rachidi;
Thomas Mathata and Jairus hgokong and others unknown to me.

The purpose of this meeting were minutes en the previous meeting
and the election of sub-committecs on the aspectslﬂf a mass
funeral. No discussions took place and nothing of political (2C)
nature was said and we dispersed.

CHAIRLAN: \hat was the date of that meeting?

DR YUTAK: That was on the 75th June, 1976. In paragraph 106

you again give the .. (intervenes)

CHAIRMAN: Isn't there a statement before the Commission that

Mashinini had left by the 23rd?

DR YUTAR: I cannot recall the date, M'Lord.

CHAIRMAN: I may be mistaken, but you are certain that Mashinini

was present at the meeting of the ?5th? -- Yes, T am auite sure

he was. : ' (30)

DR_YUTAL: M'Lord, we arc goinag to lead evidence this week about

tlhﬂfi -
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the way Mashinini attended these various meetings and avoided
the police by going out through =side dcors and back doors;
that evidence will be led.

CHAIRMAN: Yes, but this was a statement that I think came

before the Commission, I do not know in which way. But it does
not matter, if this witness is certain that he was there on the
25th, then his statement stands.

DR _YUTAR: M'Lord, this witness is going to testify presently

that he was even present at a meeting on the Z29th June. Then
paracraph 68. Af ter the meeting /,.ubrey Mokoena approached (10)
Dr Motlana ard gave him an air ticket to Cape Town. He was to
fly to Cape Town on S5Suncay, ¢7th June, to attend a Black
Community Pregrammes meeting there. It occurred to me that Dr
Motlana also belonged to the Black Community Frcarammes and that
they were working hand in hand with Aubrey lMokoena whom Dr
Motlana said was his boss. what was the purpose of sending Dr
Motlana by air to Cape Town, because at that stagce there was no
rioting in Cape Town. -- I cannot say, I was ouite confused.

In fact they were not aware that I was overhearing them and that
I had seen them. I saw .‘\ubrey hand cver air tickets, but (20)
I do not know what was the purpose of his going the£e.

You see, we are going to lead evidence this week which will
connect up with this bit of evidence that certain people again
were summoned from Cape Town to come to Johannesburg, also before
the riots brcke out in Cape Town. Do you know abcut that? --
No, I do not know about that.

You do not know about that.

CHAIRMAN: There is evidence of that already;

DR YUTAlK: There is, M'Lord, but there is going to be further

evidence from certain other witnesses. HNow we come to (30)
paragraph 6%. | The next Black l'arents Association meeting was

held/...
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held on the 29th June at my house where the following ﬁenple
were present: Winnie Mandela, Dr ﬂntlana, Aubrey rokoena,
Thomas Manthata, Kenneth lachidi, Maribuko, Dr Manas Buthelezi,
Tsitsi Mashini, <weli. This purpose of this meeting was to
finalise the arrangements for the fUneral*. It was agreecd that
each family should be given RZ0O0 for funeral expenses from the
expected funds from various places. I, at this meeting, told
them that I am relinguishing my position as second chairman

and refuse further meetings at my house. This was accepted by

the chairman and nothing further was discussed and we (10)
dispersed. NHow are you certain that Tsitsi Mashinini was
present at this meeting at your house on the 229th June? -- He

was present, I am quite certain.
And then in paragraph 107 you give the various organisa-
tions that these people represented. Now we come to paraaraph

70.

CHAIRMAN: What must be typed in?

DK _YUTAR: No, I am sorry, ll'Lord, paraaraph 107 merely gives

the various organisations represented by the people who attended
the meeting at the witness's héuse on the 72th. Winnie (20)
Mandela represented the ANC and Black lomen's Federation;

Dr Motlana - Parents Vigilante Committee; Aubrey liokoena -
Black Community Programmes; Thomas Manthata - South african
Students Urganisation; Kenneth Rachidi - Black l'eople's
Convention; Mazibuko - Black People's Convention; Dr Manas
Buthelezi - Lutheran Church; Tsitsi Mashinini - ZSouth “frican

Stucdents Movement; Zweli - South African Students Movement.

CHAIRMAMN:  Wwhy do you say that Winnie Mandela represented the
ANC? == liell, she made no bones about the fact that she is a
member of the ANC. : (30)
DR YUTAR:

On. the 2nd July, 1976, 1 got sick from pneumonia

l.']n{rljl’---i
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and could Qut attend the funerals. During my time of sickness

1 was constantly visited Uy vinnie MNandela, Aubrey lokoena and

Dr Motlana. They created the impression that they were worried
about my illness and when 1 would be able to attend further
meetings whereas 1 had already resigned as second chairman.

1 got the impression thaé éhey got ideas of why I was not attend-
1ﬁg further meetings. During this period of my illness my mother
had made a report to me that my maid had said that Winnie HMandela
had phoned more than once, enauiring whether the police had been
to see me. This created the impression that I might tell (10)
the police about her dc?ngs and therefore they must have decided
to get rid of me in some or other way. It was for this reason
that they had arranged to get me certified as a mental subject
and also that.iinnie Mandela, during one night, phoned Dr lotlana
ko give me an injection without examining me, wvhich I refused

and when that failed, she made some soup which she wanted me to
take which I also refused. U''hat did you think was the purpose
behindé this injection without examination and provision of soup
when you were nqt hungry? -- Well, about the injection, I asked
him to examine me. Winnie Handela phoned Dr Notlana (20)
telling him that I was i1l and he just came and without him

even enquiring what the problem was, he wanted to give me an
injection and I protested, I said why give me an injection
without even knowino what is wrong with me., I did not want to
take that injection because he did not know what waﬁ wrong with
me, he had not examined me. And the part of the soup, fortu-
nately that time I was staying with my mother as my wife had

been overscas and my mother thouaht that this soup had been

poisoned, 1 must not drink that soup. In fact my mother threw

it out.. L (30)

Did you -ask for it? == I had not asked for soup.

?nu.ﬂ"“l L]
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You had not asked for soup. -- She volunteered to send
soup as it was a very cold evening.that night.

At this stage, /nd July, 19276, had any attempt been made
to burn your surqgery? -- My surgery was burned - no, no éttempt;
it wvas burned later.

When did it cccur for the first time? == On the 28th July.

In other words, 26 days later. -- OUn the 30th July.

28 days later. Paragraph 71. There was another incident
where .innie Mandela had sént an unknown man to me reguesting
me to accommodate him for the night. This I did in a . (10)
backroom in my backyard. After a short while this person was
fetched with the excuse that accommodation had been found else-
where. To my mind this man was put there with the sole object
of killing me. Do you know who this person was? -—- I do not
know.

And why did you come to the conclusion that this man had
been sent there to murder vou? -- Decause he had a small suit-
case with him, and this man, as I explained to the Security
officer, ﬁppeared to me not to be, shall 1 say, normal South
hfrican. WYhy I say sﬂ‘is because 1 tried to greet him (20)
and ash_him in <ulu, I thought he was .ulu, but he just grinnéd.
I todk 1t he could not understand. And I asked him his name and
he could not understand. HNow why 1 think he was sent for the
purpose of killing me was that after this girl who had brouaht
this man fﬂ my house, had left, she left that man already in my
backyard and she must have reported to Ulnnie Mandela that this
man is sleeping in the backyard. Ihe must have expected me to
accommodate him in one of my rooms in the house and immediately
she realised that this man was in the back room, he was taken

away. . | (30)

When did this incident take place? We know the soup

incidoent/...
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incident took place on the Znd July. \Uhen did this take place?
—=— This took place already when my wife was back.

More or less? =- More or less on the 4th or 3rd of August.
It was early in Auqust.

barly in August. Now we come to paragraph 72. ﬁn the
30th June, 1976, .. == That is July.

It should be July. .ﬂn the 30th July, 1976, I was approached
oy Dr Motlana and reocuested due to my long absence from meetings,
ko resian as an.executive member of Black Parents nssociation.
This I did, but not straight away. It now became clear to (10)
me that they, namely Winnie Mandela, Aukrey Meckoena and Dr
Motlana, had completed their mission with me and had no further
need of me and for that reason recuested me to resian. Whilst
.talkinq ko Dr Motlana, my maid made a report to me that my
surgery was on fire. wWhen this was told to me in Dr Motlana's
presence, Hn showed no sion of shock. Before lcéuing for my
surgery, I teold him about the detention of Harry Pashabela.

Did the fire gyt your suraery, did it destroy itT -- It did.
Completely? == HNot ccmpletely, but mostly inside all my'
equipment and my drugs sere burned out completely. (20 )

And you say Dr Motlana showed ne sign of shock? -- I
expected him to be surprised er at least show some sign of
sympathy with me that look, oh, they burned your surgery, some-=
thing like that, but he just did not, shall 1 say, register
with him.

On the 3rd nugust, 1976, school children went about warning
people not to go to work the followino day. Two young girls
unknown to me, came to my suraery and warned me not to open
my surgery the following day. 1 told them that people get sick

every day. They told me that I should not work the next (30)

day and if T did so, that it would be at my oun risk. I at any

ratef.{.
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rate decided not to work the next day, 4th August, 1976, and
stayed at home to do odd johs. How these two young girls
you say are unknown to you. -- Yes.

hat were their ages more or less? -- They were more or
less about 16, 17 and they were clad in schoel uniform.

Could you identify which school from their uniform? -- HNo,
f cannot.

At about 9,30 a.m. on the 4th August, there was a knock at
my door. I answered and found the following: Dr Nanas
Buthelezi, HMHr HNteso, Linnie Nandela. Their mission was, (10)
and it came from Winnie Mandela, that we go to the police to ask
them not to use firearms on the children. 1 refused to go but
later decided to acccmpany Lhem just for the sake of Dr Manas
suthelezi. lie went to Protea [olice Station where we had an
interview with Brigadier Le houx and tMajor Visser. Ur Manas
Buthelezi acted as speaker for us, After a discussion Brigadier
Le Koux promised that hé would do his best, but we must go to
MHew Canada ancd persuade the students to go back to Soweto. e
promised tc do soc. e then proceeded to llew Canada Hailuay
Station to try and persuade the students to return home. ()
Un our way to MNew Canada Dr Motlana remarked that while he was a
member of ANC they organised stay at home strikes, but only a
few would stay. He remarked further that the stucents' achieve-
ment was good in that ?bnut 60% of Soweto people did not go to
wnfk. He further stated that it was the biggyest struqale in
history where the white man felt the pinch. I commented ahout
the dismantling of siunal boxes on railway lines and said that
I was sure that it was not students and that if it were that
they were trained because this needed highly trained people
like the Indian who was caught red-handed at lew Canada (30)
Station. He -is at iobben Island now. To this Dr Motlana

replied/...
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replied that these boys were geniuses. With that liinnie
Mandela replied that perhaps the boys are back from ab}cﬂd
from traininq. I interpreted this to mean that there were
people around Soweto who had guﬁrilla training and were using
it now that there is a commotion, especiﬁlly the technical part.
Winnie Mandela further remarlked that she had received a phone
tall from London, congratulatina her and the students for the
achievements so far in damacing the government property. She
did not mention who the caller was. Have you no indication who
the caller was? Did she not give you any indication who (10)
it was? —-- Mot at all. |
Black man, White man? -- Hot at all, she gave no indication.
and you did not ask? -- i.ell, I did not ask.
i beg ynuys? == 1 did not ask whether i£ was White or Black.
When we arrived at New Canada, 1 noticed that the students
were very upset and 1 pleaded with them. I noticed that there
were others too old to be students and that some of £hem were
armed with dangerous weapons. st first the students were
uncooperative and.wanted to march and wanted us to lead them.
The police were about 200 metres from the students and 1 [éu]
noticed the students kept on advancing towards the police. I
personally asked Brigadier lL.e Roux to use teargas on the students,
which he did, after which the students dispersed. .hilst
negotiating with the students,.l noticed that socme of them were
hungry and others were ﬁruﬁk. we had been negotiating with
the students for one and a half hours. \le then left and went

home.

CHATLMAN: Did you also use a loudspeaker which Brigadier Le

Roux had put at your disposal? -- Yes, Brigadier l.e Houx gave
me a loudspeaker and I used it and I had to talke it back (30)
auickly becauvse the students wanlted to smash it, because I was

given/...
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given it only on the condition tHat'I bring it.ba:k again
undamaged.

\\as the intention that you and the other three should talk
to the 5tudeﬁt$ to try and persuadg them not EO continue their
march inteo .Johanneshurg? -- That is correct.

Did you try to persuade them? -~ That is right.

Did the other three try to persuade them? —-- They did.
But the students refused? —-- The students refused.
DRk YUTAR: You say that the students were very upset. Uhat were

they upset about? -—= They looled upset in that we must aive (10)
some explanation. They wanted to go to march to John Vorster to
get some of their colleagues out of detention. To this we
explained that we have qnt-an assurance from Drigadier Le Roux
that there were only d_studentz who were detained at John
Vorster at that time and they were going to face a criminai
charge concernina the death of 'r Ldelstein. ‘They did not
believe this. They thought there were more students than four.

You also say that there were others too old to be students.
== One of them in fact,-if I may explain, 1 asked him which
school he attended and he told me he attended Crlando (20)
North Junlior Secondary School, but he appeared to be a boy of
aboﬁt 24 or so, 25, he was too old to be in a junior seccondary
school. Among them 1 will say there wvere others who were not
students.

What was the tolal of the crowd you came across? Uhat
number? Just an estimate. -- U'ell, there was auite a lot of
students. I think there must have been over 1 OUU students.

And how many of them would you say were not - were too old
to be students? -- .'ell, it is difficult to give a fiqure, but
I will say aﬁﬁut'a fifth of them were quite old to be (30)

students.
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And was therc any part of that crowd inciting or instigatine
the others? -- Yes, there was. There was definitely a crowd
which, when we - in fact they had, so to say, they had this
other group under their contrel. They instructed them to sit
down when we. talked and listen and then they would shnu§ sloqans
and deo all that and so on. They had these .students under their
control.

You say they had the students under contrel. Are you
suagesting that those who exercised the contrel were those who
were too old to be students? -- Yes. | (10)

And the police, how many did they number? Under Brigadier
Le houx. -- .iell, there were not a lot of police at New Canada,
1 mean the ones I saw. I will say there were roughly about
100 or close to 100 police.

And the crowd that they faced up to were in the vicinity
of 1 CLUU. -= Of 1 COC.

And those that were drunk, vho were they? The students? —-
Those were obviously not students.

They were not students. Lr lNanas Uuthnlegi then suqgaested
that we should have a meeting vith the student leaders to (20)
find out what their grievances are and to submit this to the
different departments. Ve drove around loweto, me included ...

(intervenes)

CHAIRMAMN: At that stage, at the time when vou tried to persuade

them not to go on, their only request was that they wanted the
relecace of their colleacues. -- Collecagues and they wanted to
march to John Vorster. That was their reouest. To get their
colleaques relcased from detention,

Now you say at this stage nov Dr PButheleri said it would
be neccssary for you to find cut what the grievances of (30)
the stucenis -were. -- That is correct.

But;- - i
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But didn't you by then kqnv what their arievances werei? ==
That was after thelir dispersal. i

Mo, I mean, didn't you know generally? == Generally we
knew that the Afrikaanc medium was the main problem and then
Bantu education was the other problem and the detention of
other students, but they had .. (intervenes)

What else? == lWell, they did mention the ﬁtﬁer gricvances
later to us.

Is that coming in your evidence s5till? -- It is ceming

still in the evidence. (10)

PE_YUTAR: Dr lManas Buthele=zi then sugoested that we should have

a meetinog with the student leaders to find out what their
qrieuﬁnccs are and to submit this to the different departments.
vwe drcve around Soweto, I included, to pick up the leaders with
the help of others. After we ot hold of some of the lcaders,
ve dreve to Ur FMHanas Bulh elezi's house where the meeting was
to be held and the fn]]ﬂwinq.werﬁ present: Dr Fanas Buthelezi,
Winnie lMandela, Dr Matlhare .... == 1 must say Hﬁrm I made a
mistake. Tsitsi Nashinini was not there. 1In fact I told the
investigating officer that 1 was mistaken in one of the (20)
students who was also a bearded tall student anﬁ I at that time
thought he was Tsitsi Mashinini.

CHAILMAN:  He was not present at this mectinc. == He was not

present at this meeting.

Dk YUTAR: In fact you say so a little later in this paraqgraph.

You say s0; we will ccme to that. You say br Manas Outhelezi
was present, uLinnie Mandela, yourself, lir NHteso and the students
present were Lurphy liorobe (we will not mention his name in

the precs, M'Lord, because he is agoing to testify) and four
other students unknown to me. Then you qo on: Tsitsi (30)
Mashinini and “weli were not present at this meetinc. 1Is that

correct/
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correct? -- That is correct.

Aubrey lrokoena arrived late at the meeting. Dr Manas
Buthelezi chaired this meeting. Murphy Morohe acted as speaker
for the students prESEntIand he dictated their grievances to
the chairman who noted them on paper as fullnws? (1) Continucd

student detention should be stopped; .. (intervenes)

CHAIKMAN: Vould that mean arrests? —— nrresﬁs.

Of the students in connection with the riots? —--— hell! I
think before the riots because there were students who were
letained before the riots. (10)

Yes, but in that connection. But it meant detention by the

police. -- That is correct.

DR TUTAH: (2) Scraping of Bantu Lducation; (3) Stopping of
police harassment; {di I'oclice provocation; (5) Universal
education. The chairman, Dr Manas Buthelexi, was to hand this
over tu.the relevant departments. Dr Motlana then ccngratulated
the students for the good work they had done by keeping away
6C% of Soweto workers from wurk,.but said that they had spoiled
everythina by having been dispersecd by the police; they qot
themselves humiliated. . after this the meeting clesed. (20)
fnu refer further to this in paraaraph 18, paqge 22, wvhere you
say: The student lecaders that we tried to find and pick were
Tsitsi Mashinini and Murphy tiorobe and two other students from
Rockville whom we did not find. These were the main student
lcaders. Ve only managed to find Murphy Forobe and three
dthers. unknown to me, There were uthorﬁ there also unknown to
-me, waiting at Ur Manas Huthele:zi's house. Dut you have already
said Mashinini was not there. -- That is correct..

Fage 17, paragraph BU: -At the mecting of thelﬂth Auqust,
1976, one of the students, Murphy Norobe, reported to the (30)

meetina that the houses of two security policemen had been burned

dowun/ . « .
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down and he also mentioned the names of lMakhoro and Letlaka.
with this I understood he was either one of them or the leader
of the group who had burned these houses. liinnie Mandela
announced that she was very happy abﬁut it, especially of the
house of Mr Makhoro, who had aiven evidence against her and had
appealed to the judoe to get her convicted aithnugh she was
discharged. Durino the course of the evening after the mecting
With the student leaders, 1 discovered that Vinnie Mandela was
encouracing students to do damage to government property and
private property. After the meeting with the students, (10)
they (the =students) went out and flocked around her and had
caucusses with her. I did not hear what was said between them.
During the course of the meeting Dr Motlana had also warned the
students that those who knew that they were wanted by.thn pelice,
should get hide—-outs to hide or otherwise skip the country.
Is_thﬂrﬂ anything you would like to say on that? For instance
here, you came to the conclusion that uinnie Handela was
encouraging students tﬁ de damace to gnvernmﬁnt property and
private property. —— Yes. ' : ‘

Would you like to elaborate on that? —- Well, in that (20)
= I would elaboratec by ;aying that she encouraged them in that
she pralised them for the geod work they were doing and that they
wereqnnt touching any property owned by Blacks, but property
which is owned by ..hites, the ‘est hand Administration Board;

CHAIIKMAN: Did you say anything about the damage to your own

property? —-- HNothing.

Do you know whether there was any explanation of wvhy
property obviously not belonging to or being associated with
the Administration Board or the Government, but connected with
Black enterprise, was In fact burned? --= Vell, I think it (30)

is people whom they regarded as informers, shall I say, and

housen/ees
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houses of Security police.

Sell-outs, is it? —- The sell-outs, that is right.

DE_YUTAR: You expand in paragraph 109 on this paragraph 81

by saying as follows: Wwinnie Mandela was praising the students
present by sayina to them in general: "You hﬁve fixed the
bloody barsgard", meaning Makhoro and Letlaka, as these two
names were mentioned earlier and referring to Mokhoro as the
bloody bastard who had given evidence acainst her and even
begged the judge to convict her. These were the exact words
used by her. She also told the students present and to (10)
no one in particular, to damage all (hite man's property. She
did not say covernment or private property, but used the word
*vihite man's property'. 1Is that right? -- That is correct.

“e then go on, paracraph A2: OShortly after .Linnie llandela
had left for home, somebody came up, reporting that liinnie
Mandela's hcuse was on fire. lnlthough Aubrey lMokoena and Dr
Motlana blamed the police for this, Ilthink that this was only
a stunt by L.innic Nandela to turn the police away from her, as
no serious damage was done to her house. HNow whaf made you
think or come to the conclusion that she had set fire to . (20)
her own house as a stunt? —- Not that - I do not mean that she
had set fire to her own house, but what I meant vas fhc damaqge
was so little and perhaps she might have, that is my own opinion,
she might have got boys to throw some petrol there and make it
as if it is the police. That was jusf a personal opinion I
had of the whole thing.

Now we come to this important paraaraph. The next mornina,
on the 5th August, 1976, on my way to wvork, 1 was stopped by
Tsitsi Mashinini and another student unknown to me. They uecre

just coming from out of the gate of Vinnie Mandela's house (30)

and asked me for a lift to Morris Isaacson School to attend

classes/...
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classes and have meetings. I_gnve them a 1ift and during the
journey Tsitsi Mashinini mentioned the burning of the houses
of Security police. He mentioned the names of Makhoro and
Letlaka. By this I understood he was either the leader or with
this group who had burned the houses. He further stated that
the houses were burned by students with petrol bombs. He was
very excited about this and even volunteered to show me the
houses. I dropped them at Morris Isaacson School and went to
work. HNow is that correct? -- This is correct.

On the Sth August, 1976. -- That is correct. (10C)

Later during the day I received a phone call from The Star
asking me what priorities should be met for pecace to prevail in
Soweto. I mentioned (1) home ownership; (2) compulsory
education; (.3) scfaping of homeland citizenship certificates;
(4) better pay; (5) eaual pay for eaual work. This later
appeared in the newspaper. Un the 1llth aAugust, 1976, winﬁie
Fancela had sent a girl over to my hcuse, saying that she was
expecting a phone call which would come through to my house as
her phone cculd not receive incomina calls and could we please
call her. The call later came throuah and my wife answered (20)
the phone. This was a .hite man phoninc and asking for her
(Winnie liandela). 5he was not called, but only aiven her
number and the receiver put down. At tﬁis stage I wanted as
little to do with thi# woman as possible. The same kind of
phone calls wcr? received at my housec durina or about lﬂfﬂ with
the same person calling. This was just before the time that
“innie MHandela and l'eter lagubanc were arrected with others.

At one stage this caller identified himsell as John Horak, a

son of Senator Horall of HNatal. Can you elaborate on what you
say in this paragraph? 1Is there anythina you would like (30)
to add? --

I -was aquite surprised why winnie Mandela should

dirﬂﬂt:"iii
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direct telephone calls to my house when in fact she has qgot a
telephone in her house herself and my wife phoned the exchange
and asked them whether Winnie Mandela's phone was working and
they said it was working, which means she was lying when she
said that her telephone was out of order. Ehe-wanted to use
my phone perhaps thinking that her telephone is tapped.
Paragraph 86. There was another mecting of Black l'arents
hssoclation held at the Catholic Church at loroka which I
attended. This meeting vas chaired by br Kanas Buthelezi.
The purpose of this meeting was to appeal to students to (10)
return to their classes. Taking of resolutions from the
audience on the Soweto riots. 1 did not go there to attend,
but merely to hand in my resioration as executive member. The
followinag were present at £h15 meeting. And before I read out
who were present, what date was this? Can you remember? =-= This
was on the lst August.
‘This was the one on the 1st August? -- It was on a Sunday.
Then you say this: Vresent: Dr lianas DCuthelezi ...
(intervenes) |

CHAIRMAN:  But the Ath.August was the date of the march. (20)

DR _YUTAK: That is so. -- That is right, the 4th Auqust was the
date of the march. This meeting was held on Sunday, the lst.

CHATRMANII:  Sunday the 1st, that iz before the march? -- Before

the march.

DR _YUTAR: [I'resent: Dr Manas Dutheleri, ycurself, Dr lotlana,

Winnie liandela, Aubrey lMokoena, Tsitsi Mashinini, Murphy Morobe,
Mr Nteso and a lot of students and parents unknown to me, as
well as newspaper reporters. How let us see vhich newspaper

reporters were there. e will find that in paragraph 110, page

23. The newspaper reporters prescent at this meeting were (20)

mostly from (1) The iorld and one from the Rand Daily Malil.

Those/...
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Those present and known to me are as follows: Mike MHdlazi from
the Kkand Daily Mail; Duma Hdhlovu_ from The World. These are
the only ones known to me. There were also cone {rom Die Beeld
that was unknown to me. Tsitsi Mashinini appealed to the
children to return to the school grounds, savina that one can
talk better if all students are togcther at a certain place.

He also stated that it would be difficult for the police to
arrest students in school qrounds. Murphy lHorobe also acted as
a speaker and spoke along the same lines as Tsitsi FMHashinini.
The chairman, Dr llanas Buthele::i, addressed the meeting .. (10)

(intervenes)

CHAIRNAH:  One moment. I am trying to find the date of the

newspaper report about Mashinini's arrival in London.

DR YUTAL : You say: HMurphy lorobe also acted as speaker and

spoke alonac the same lines as Tsitsi liashinini. The chairman,
Dr Manas Buthelesi, addressed the mecting and appealed to 511
students to return to their classes. He further stated that

the Bl'n have emplny@d a full-time sccial wvorker who would look
into the nceds of the pcople who had suffered through the Soweto
riots. He urged the people present nol to be afraid to (20)
ccntact him when in need of anything. HMothing further was
discussed. That is now the end of your statement. 1Is there
anything else you would like to add for the information of His
Lordship or would you like to thinlk about it during the lunch
interval and come back at 2 o'clock? -- liell, there is nothing
further that I can like to add, except Lhat Lhis riot - I mean
the Afrikaans issue which was said to have started the riots,
was just a pick on an iceberqg. Ry that I mean that there were
already people who - there were prople already waiting for such

a small thing to crop up so that they can do all the (30)

damage that Kas been done now so far. And that 1 am convinced

thot/...
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that these pcople, come of them are being trained or ‘have got
training of some sort in, as it isicalled guerilla warfare or
something like that; some of the people who were there and it
is quite easy to influence a child's mind than an adult's mind,
so the child;én were just auickly influenced and told by these
people what to do and it vas surprising how they could make
petrol bombs - I was shocked by that because somebody with the
know=how should know how to make a petrol bomb. That is all

I have aot to say.

M'Lord, before we take the adjournment, I would like (10)
to apply to Your Lordship that although the name of Aubrey
Mokoena as used by this witness, may be mentioned, there is to
be no indication that he is to be the next witness. 1 would not
like him to be identified as the next witness - as a witness.
They can mention his name as freely as they like as testified

to by Dr Matlhare.

CHATKMAN:  Yes, the press has got that information.

THE CO NU FURTHLE CURSTIONS.

THE COMMISSICH ADJOURNIS FORK LUNCH.

e —— - {ED}



